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Protokół nr 37-9/2017 ze wspólnego  posiedzenia 
Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia RMG  

z dnia 27 czerwca 2017 r. 
w Nowym Ratuszu, przy ul. Wały Jagiellońskie 1, w sali nr 007 

 
 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 16:00 
  
Obecność: 
Posiedzenie Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia odbyło się w 6-osobowym 
składzie, wg załączonej listy obecności, która stanowi załącznik nr 1 do protokołu, było 
kworum do podejmowania prawomocnych decyzji. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 3  
do protokołu. 
 
Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw 
Społecznych i Ochrony Zdrowia. 
 
Przewodnicząca przedstawiła następujący porządek posiedzenia: 
1. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 

Miasta Gdańska na 2017 rok – druk nr 1196 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk nr 1195 

 
3. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie przez Gminę 

Miasto Gdańsk umowy o partnerstwie z Gminą Miejską Pruszcz Gdański na rzecz 
realizacji projektu pn.: „Zintegrowana Inwestycja w Talenty I” w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Pomorskiego na lata 2014-2020, 
Poddziałanie 5.2.1. Aktywizacja zawodowa osób pozostających bez pracy – 
mechanizm ZIT– druk nr 1184 +autopoprawka 
 

4. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Szczegółowego 
Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na rok 2017 – druk nr 1193 
 

5. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniego 
Ramowego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na lata 2017-2020 –  
druk nr 1190 

 
6. Informacja o Gdańskim Modelu Autyzmu.  

 
7. Podsumowanie programu 500+ oraz jego wpływ na najuboższych (zmniejszenie 

ubóstwa w rodzinach wielodzietnych)  
 

8. Model Wspierania Rozwoju Społeczności Lokalnych – domy i kluby sąsiedzkie, centra, 
animacja lokalna. 

 
9. Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 

 
Porządek przyjęto jednogłośnie 5 głosami „za”.  
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Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 1 

Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 
Miasta Gdańska na 2017 rok – druk nr 1196 
 
Druk nr 1196 stanowi załącznik do protokołu  XLI sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 29 czerwca 
2017 roku.  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków zreferowała 
projekt uchwały w zakresie działania komisji. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. Ponieważ nie było pytań, Komisja przystąpiła 
do głosowania nad pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja 4 głosami „za”, przy 2 wstrzymujących się – pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.  
OPINIA  Nr 37-9/156/31/2017 
 
     PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk nr 1195 
 
Druk nr 1195 stanowi załącznik do protokołu  XLI sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 29 czerwca 
2017 roku 
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków zreferowała 
projekt uchwały w zakresie działania komisji. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji zapytała na jakim etapie jest sprawa 
rozbudowy DPS „Ostoi” 
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego UM wyjaśnił, że na 
chwilę obecną jest kończony remont i poprawiana stara część budynku.  
 
Nie było więcej pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym zaopiniowaniem 
projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja 4 głosami „za”, przy 2 wstrzymujących się – pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.  
OPINIA  Nr 37-9/157/32/2017 
 
     PUNKT 3 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie przez Gminę 
Miasto Gdańsk umowy o partnerstwie z Gminą Miejską Pruszcz Gdański na rzecz 
realizacji projektu pn.: „Zintegrowana Inwestycja w Talenty I” w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Pomorskiego na lata 2014-2020, Poddziałanie 
5.2.1. Aktywizacja zawodowa osób pozostających bez pracy – mechanizm ZIT– 
 druk nr 1184 +autopoprawka 
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Druk nr 1184 stanowi załącznik do protokołu  XLI sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 29 
czerwca 2017 roku 
 
Pani Maria Michaluk – Z-ca Dyrektora Gdańskiego Urzędu Pracy zreferowała projekt 
uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Nie było pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym zaopiniowaniem 
projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
OPINIA  Nr 37-9/158/33/2017 
 
     PUNKT 4 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Szczegółowego 
Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na rok 2017 – druk nr 1193 
 
 
Druk nr 1193 stanowi załącznik do protokołu  XLI sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 29 czerwca 
2017 roku 
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego UM zreferowała 
projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek komisji zapytał czy w tym programie  oprócz zwiększeń 
kwotowych i zmniejszeń są jakieś zmiany.  
 
Joanna Bucholc – inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego poinformowała, że pojawiło 
się nowe zadanie rozszerzające zakres obsługi komisji w ramach Gdańskiego Centrum 
Profilaktyki Uzależnień.  
 
Pani Izabela Chorzelską – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  dodała, że  
pojawiło się również nowe zadanie polegające na wsparciu osób z niepełnosprawnością 
intelektualną w pokonywaniu uzależnień.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji zapytał czym jest spowodowane zmniejszenie w 
kwocie 30 tys. zł. z mobilnej profilaktyki.  
 
Joanna Bucholc – inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego wyjaśniła, że jest to 
przesunięcie środków na rzecz budżetu Gdańskiego Centrum Profilaktyki Uzależnień, zadanie 
nie jest zmniejszane ale musi być zabezpieczenie aby zakupiony sprzęt multimedialny był 
na stanie jednostki, a nie na stanie wyłonionego w konkursie realizatora.   
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym zaopiniowaniem 
projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja -  jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
OPINIA  Nr 37-9/159/34/2017 
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     PUNKT 5 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniego 
Ramowego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na lata 2017-2020 –  
druk nr 1190 
 
Druk nr 1190 stanowi załącznik do protokołu  XLI sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 29 
czerwca 2017 roku 
 
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego UM zreferowała 
projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Nie było pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym zaopiniowaniem 
projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja -  jednogłośnie 6 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
OPINIA  Nr 37-9/160/35/2017 
 
     PUNKT 6 
Informacja o Gdańskim Modelu Autyzmu 
 
Pani Małgorzata Niemkiewicz – dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku 
przedstawiła informację przedstawiając pokaz slajdów, która stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu.  
 
  
Pani Ewa Kamińska – Pełnomocnik Prezydenta Miasta Gdańska dodała, że od wielu lat jest 
problem z zabezpieczeniem funkcjonowania osób dorosłych z niepełnosprawnością 
umysłową. Jest to ogromny koszt, z którym trzeba będzie się z czasem zmierzyć.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek komisji zgodził się, że problem opieki chorych na 
autyzm rośnie wraz z wiekiem i powinno być to uregulowane ustawowo.  
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego wskazał, że jest to 
problem, który dotyka nie tylko chorych na autyzm ale również z innymi 
niepełnosprawnościami, kiedy jako osoba dorosła nie ma już zapewnionej takiej opieki jak 
w czasach szkolnych.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji powiedziała, że rodzice dorosłych już 
dzieci chorych na autyzm nie mają żadnego wsparcia jeśli chodzi o krótkotrwałą opiekę, i 
jest to problem, nad którym należałoby się zastanowić.  
 
Nie było więcej pytań i głosów w dyskusji.  
 
Komisja przystąpiła do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
     PUNKT 7 
Podsumowanie programu 500+ oraz jego wpływ na najuboższych (zmniejszenie ubóstwa 
w rodzinach wielodzietnych)  
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Pani Małgorzata Niemkiewicz – dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku 
przedstawiła informację przedstawiając pokaz slajdów, która stanowi załącznik nr 5 do 
protokołu.  
 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna Żaneta Geryk – członek komisji zapytała czy miasto Gdańsk ma rodziny, które 500+ 
wydają nie na potrzeby dzieci, lecz na alkohol lub środki odurzające, oraz jak wygląda 
sytuacja zawodowa osób pobierających świadczenie 500+, czy jest dużo zwolnień z pracy,  
oraz czy były wizje lokalne w domach rodzin wielodzietnych aby sprawdzić czy 500+ wpłynęło 
na poprawę jakości życia.  
 
Pani Małgorzata Niemkiewicz – Dyrektor MOPR w Gdańsku wyjaśniła, że skala 
marnotrawienia jest bardzo niska ale było bardzo mało sytuacji kiedy z tego powodu trzeba 
było przekazywać świadczenie w innej formie. Natomiast w kwestii zwolnień z pracy 
odpowiedziała, że MOPR nie ma żadnego przełożenia na takie decyzje, panie często 
tłumaczą, że większą korzyść przynosi opieka nad dziećmi niż praca zarobkowa, która 
przynosi porównywalne środki.   
 
Radna Żaneta Geryk – członek komisji zapytała czy są organizowane przez MOPR szkolenia 
lub pogadanki dla osób objętych opieką socjalną i pobierających świadczenie 500+  w celu 
nauki odpowiedniego gospodarowania pieniędzmi.  
 
Pani Małgorzata Niemkiewicz – Dyrektor MOPR w Gdańsku wyjaśniła, że  osoby znajdujące 
się pod opieką MOPRu mają swojego asystenta, który  poprzez swoje wsparcie również ich 
edukuje, natomiast nie ma szkoleń i pogadanek jako takich.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek komisji zapytał czy jest przypadek w Gdańsku, że ze 
względu na patologię wstrzymano 500+ dla jakiejkolwiek rodziny.  
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor WRS odpowiedział, że zostało wydanych 551 decyzji 
uchylających wydawanie świadczenia 500+ ale są wśród nich także te, które dotyczyły 
zmiany dochodów.  
 
Pani Małgorzata Niemkiewicz – Dyrektor MOPR w Gdańsku dodała, że w przypadku 
podopiecznych MOPRu to są incydentalne przypadki.  
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
 
      PUKNT 8 
Model Wspierania Rozwoju Społeczności Lokalnych – domy i kluby sąsiedzkie, centra, 
animacja lokalna. 
 
Przewodnicząca Komisji przywitała przedstawicieli domu i klubu sąsiedzkiego  - pana 
Przemysława Kluza  - „Gościnna Przystań” oraz panią Elżbietę Rutkowską „Krytyka 
Polityczna”. W pierwszej kolejności Przewodnicząca poprosiła przedstawicieli Wydziału 
Rozwoju Społecznego o krótkie przedstawienie tematu.  
 
Pan Piotr Olech – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego w trakcie 
przedstawiania pokazu slajdów poinformował, że model jest w procesie tworzenia i jest 
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współfinansowany ze środków Unii Europejskiej. W tym celu cyklicznie odbywają się 
spotkania, a głównym założeniem jest, aby do konsultacji społecznych model został 
wypracowany, szacuje się, że nastąpi to w listopadzie tego roku, mając nadzieję na 
uchwalenie w przyszłym. Został złożony wniosek do Unii Europejskiej na dofinansowanie 
budowy tzw. „habu”, „gniazda” pod nazwą „Gdańsk Solidarity Hub”. To byłoby miejsce, 
które przygotowywałoby animatorów, szkoliło organizatorów, wspierało koordynatorów 
działań sąsiedzkich. Dodał, że została uporządkowana kwestia domów sąsiedzkich na roczne 
i na takie, które są bardziej zaawansowaną formą. Zaznaczył, że w ostatnim czasie było 
więcej środków na wspieranie organizacji pozarządowych prowadzących domy i kluby 
sąsiedzkie. W poprzednich latach maksymalne dofinansowanie domu sąsiedzkiego to było 70 
tys. zł. , obecnie to są granty do 100 tys. zł, co jest ciągle niewystarczające, niezbędne 
minimum to jest 150 tys. zł. Jeżeli chodzi o nowe centra sąsiedzkie poinformował, że są 
przygotowywane nowe inwestycje – wspólnie z TBSem na ul. Wadowickiej ma powstać 
centrum Gdańsk Południe. Oprócz tego ma powstać również na Dolnym Mieście i w Gdańsku 
Osowej. Siedziba "Gdańsk Solidarity Hub” miała by być w Śródmieściu. Animacja samolokalna 
– część animatorów już działa w niektórych dzielnicach jak Orunia, Stogi, Dolne Miasto, 
Biskupia Górka. Wspólnie z Biurem Rozwoju Gdańska opracowana została taka struktura 
przestrzeni lokalnych, BRG wskazało 100 przestrzeni lokalnych w jednostkach 
architektoniczno – urbanistycznych rozumianych jako samowystarczalne społeczności lokalne 
z dostępem do infrastruktury usługowej, społecznej. Miasto chce dalej wspierać partnerstwo 
lokalne i koalicje dzielnicowe ale dużym wyzwaniem jest długofalowe kontraktowanie 
różnego rodzaju usług.  
 
Następnie Przewodnicząca Komisji poprosiła zaproszonych gości o przedstawienie 
działalności klubu i domu sąsiedzkiego.  
 
 
Pani Elżbieta Rutkowska – klub sąsiedzki „Krytyka Polityczna”, koordynatorka świetlicy 
wyjaśniła, że klub sąsiedzki działa w tej formie od roku, wcześniej był domem sąsiedzkim. 
Zaznaczyła, że działanie klubu sąsiedzkiego różni się od domu sąsiedzkiego, klub sąsiedzki 
działa bardziej tematycznie niż terytorialnie. Poinformowała, że klub organizuje wiele 
działań społecznych, budowania relacji społecznych. Stowarzyszenie posiada swoje 
wydawnictwo, jest prowadzona czytelnia. Klub pracuje z książką w tle poprzez edukację 
ciągłą, sieciowanie czyli współpracę z różnymi podmiotami np. bibliotekami, szkołami 
wyższymi. Zaznaczyła, że klub wyrasta z bardzo silnej organizacji ogólnopolskiej jakim jest 
„krytyka polityczna” . Klub duży nacisk nakłada na bliższy kontakt z osobami potrzebującymi 
wsparcia. W klubie jest udzielana bezpłatna pomoc prawna. Są organizowane spotkania dla 
osób w różnym wieku, jak np. nordic walking dla osób starszych po Siedlcach, jest 
prowadzona joga, chór. Klub jest otwarty codziennie.  
 
Radna Żaneta Geryk – członek komisji zapytała czy młodzież pochodząca z „trudnych 
domów”, gdzie nikt się nimi nie zajmuje, znajdzie w takim klubie miejsce gdzie mogliby 
spędzić czas.  
 
Pani Elżbieta Rutkowska – klub sąsiedzki „Krytyka Polityczna”, koordynatorka świetlicy 
wyjaśniła, że klub działa narzędziami kultury, odbywają się spotkania wokół książek, na które 
młodzież może przyjść ale nie są prowadzone animacje stricte dla młodzieży.  
 
Radny Andrzej Kowalczys – Wiceprzewodniczący komisji zapytał czy klub sąsiedzki czerpie 
z wieloletnich doświadczeń swojej organizacji. 
 
Pani Elżbieta Rutkowska – klub sąsiedzki „Krytyka Polityczna” odpowiedziała, że „Krytyka 
polityczna” była na mapie kulturalnej Gdańska ale zostały przekierowane działania klubu 
bardziej na społeczność lokalną.  
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Następnie Przewodnicząca Komisji poprosiła pana Przemysława Kluza  o przedstawienie 
działalności domu sąsiedzkiego „Gościnna Przystań” 
 
 
Pan Przemysław Kluz – koordynator Domu Sąsiedzkiego „Gościnna Przystań” 
przedstawiając pokaz slajdów poinformował, że dom sąsiedzki działa już od 2010 roku. 
Podkreślił, że dzielnica Orunia jest dość specyficzna pod względem mieszkańców, oraz 
infrastruktury. Dom sąsiedzki funkcjonuje w budynku, użyczonego od księży salezjanów. Na 
co dzień działania domu są nastawione głównie na pracę z dziećmi i młodzieżą.  Od godz. 
7:00 do 14:00 jest prowadzony punkt przedszkolny, od 14:00 jest prowadzona świetlica 
środowiskowa dla 24 dzieci, w ciągu dnia do godz. 20:00- 21:00 jest prowadzony klub 
młodych „Wataha”, oprócz tego działają tu dwa kluby seniorskie. Cały dom ma powierzchnie 
300 m², są 4 sale, hol z aneksem kuchennym. W ciągu ostatnich lat udało się pozyskać w 
sumie ok. 300 tys zł na zagospodarowanie przestrzeni wokół domu, np. na place zabaw, 
boisko. W domu czasami jest dokonywany wynajem komercyjny np. jeśli ktoś chce 
zorganizować urodziny. W domu sąsiedzkim  odbywają się również dyżury radnych z okręgu, 
jak również swoją siedzibę ma tu Rada Dzielnicy Orunia. Ponadto są tu prowadzone 
bezpłatne porady prawne. Są organizowane akcje w przestrzeni publicznej jak np. sianie 
słoneczników. Cyklicznie odbywa się współpraca z lokalnym domem kultury. Dzięki 
współpracy z lokalną społecznością dom sąsiedzki ma szansę reagować na bieżące problemy, 
a także widzi potrzeby mieszkańców, starając się im zaradzić. W wielu sprawach jest stała 
współpraca z MOPRem.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję, ponieważ nie było żadnych pytań, przystąpiono 
do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
      PUNKT 9 
Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja.  
 
Nie było spraw bieżących, wolnych wniosków i korespondencji.  
 
Przewodnicząca podziękowała wszystkim za uczestnictwo i zamknęła obrady komisji. Godz.  
18:00.  
 
 
      Przewodnicząca Komisji Spraw Społecznych  
              i Ochrony Zdrowia  
 
               Beata Dunajewska 
 
 
Protokołowała: 
Monika Zawisza, Biuro Rady Miasta Gdańska 


